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Výbor pro životní prostředí Poslanecké sněmovny Parlamentu ČR měl na programu svého
dnešního  jednání  také  problematiku  rozšiřování  polského  hnědouhelného  dolu  Turów.
Projednávání  se  účastnil  zástupce  Ministerstva  životního  prostředí  ČR,  Ministerstva
zahraničních věcí ČR,  zástupce Libereckého kraje senátor a současně krajský zastupitel 
Michael  Canov a  advokáti  právní  kanceláře  Frank Bold.  Na základě všech předložených
skutečností poslanci výboru žádají vládu České republiky, aby prostřednictvím ministerstva
zahraničních věcí podala v dané věci podnět k Evropské komisi. Současně  poslanci chtějí,
aby Liberecký kraj ve spolupráci s ministerstvem životního prostředí vyčíslil dosavadní i
předpokládané  škody  a  náklady  v  souvislosti  s  prevencí  a  nápravou  škod  na  životní
prostředí.   

„Jménem Libereckého kraje a jeho občanů, kterých se negativní dopady dolu na jejich život týkají,
 bych chtěl v první řadě všem poslancům výboru pro životní prostředí poděkovat. Konečně se věci daří
posouvat směrem, po kterém voláme už několik měsíců,“ řekl Michael Canov, senátor a krajský
zastupitel. „Důležitý je pro nás samozřejmě i podnět výboru na vyčíslení nákladů, které následně
budeme požadovat po Polsku. To je zásadní okamžik, kdy můžeme jednoznačně ukázat i v číselných
hodnotách, jak velký dopad na Hrádecko i Frýdlantsko má těžba,“ doplnil Michael Canov.

Na jednání Výboru pro životní prostředí Parlamentu České republiky v analýze prezentované
ministerstvem zahraničních věci také zazněly důvody týkající se možnosti podání žaloby na
Polsko v  rámci  Smlouvy o  fungování  Evropské unie.  „Ministerstvo  konstatovalo,  že  procesní
porušení v řízení o rozšíření těžby v dole Turów představují přesvědčivé žalobní důvody,“ uvedl po
jednání senátor Canov. Poslanci proto přijali usnesení, ve kterém mimo jiné vyzvali vládu ČR,
aby pověřila Ministerstvo zahraničních věcí ČR vypracováním podnětu k Evropské komisi a aby
jej předložilo nejpozději do 30. září 2020. Zároveň vyzvali Ministerstvo životního prostředí ČR,
aby ve spolupráci s Libereckým krajem vyčíslilo dosavadní i předpokládané škody a náklady
v souvislosti s odpovědností za životní prostředí. I to má být předloženo do 30. září 2020.



„Vyčíslení nákladů a jejich uplatnění vůči Polsku je pro občany Libereckého kraje, ale i Českého státu
zcela zásadní. Nevidíme důvod, proč bychom z našich daní a krácených krajských i obecních rozpočtů
měli platit náklady, které jdou na vrub polskému těžaři,“ vysvětlil hejtman kraje Martin Půta,
který problematiku polského dolu dlouhodobě řeší.

Liberecký kraj si na problematiku a právní kroky spojené s rozšiřováním těžby najal právnickou
společnost Frank Bold. „I  my hodnotíme přijaté usnesení velmi pozitivně.  Nyní je na ministru
Richardu Brabci,  aby vládě tento návrh přednesl  a  ta  pak ministerstvo zahraničních věcí  tímto
úkolem pověřila. Vstoupení do debaty s Polskem ohledně úhrady nákladů vynaložených v souvislosti s
těžbou nebude jistě snadné, nicméně i zde může zasáhnout Evropská komise, pokud se na ni Česká
republika v této věci obrátí,“ uvedli zástupci právnické společnosti.

Liberecký kraj chce využít všechny možné právní prostředky v rámci práva Evropské unie.
Proto se v souvislosti s rozšiřováním polského hnědouhelného dolu Turów, který leží nedaleko
hranic s českým územím, obrátil už i na evropské instituce. Začátkem března předal Petičnímu
výboru Evropského parlamentu v Bruselu radní Jiří Löffelmann Petici za záchranu pitné vody v
česko-polsko-německém pohraničí, kterou podepsalo bezmála třináct tisíc osob.


